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با نظم و سامان بیشتری این موضوع را مدیریت می کنند. برای همین ما در بیانیه 
اســـتراتژی سرمایه گذاری خود، سهم بیشـــتری از منابع سرمایه گذاری صندوق 
را به بالادســـت نفت اختصاص دادیم. این بدان معناســـت که یا دیگران از ما 
یافـــت خواهنـــد کرد یا خود صندوق به طور مشـــارکتی وارد کار در  تســـهیلات در
بالادســـت نفت می شـــود. یادمان باشـــد ممکن اســـت برای برداشـــت از ذخایر 
زیرزمینی انرژی فســـیلی، در آینده نزدیک به واســـطه مشـــکلات آب و هوایی و 
نیز اقلیمی مقررات محدود کننده بین المللی وضع شود. به علاوه ممکن است 

برداشت همسایگان از میادین مشترک، همه آنها را خالی کند. 
برخی کارشناســـان همچنین معتقدند برای بهبود اوضاع اقتصاد کشـــور یکی 
از کارهایی که باید به طور ویژه بر آن تمرکز شـــود حوزه نفت و گاز کشـــور اســـت. 
صنـــدوق توســـعه ملـــی بارها این مفهـــوم را بیان کرده و اینـــک پیوندی بین این 
مفهـــوم و مطالباتـــی کـــه از دولت دارد ایجاد کرده اســـت. درواقع مـــاده 3 برنامه 
یادی اخذ شـــد، یکی از فرصت هایی اســـت  هفتم توســـعه که با تلاش بســـیار ز
کـــه می تواند هم مطالبات گذشـــته صنـــدوق را برگرداند و گردش منابع را ایجاد 
کند، و هم با فعالســـازی میادین مشـــترک، اســـتخراج بیشـــتر و همکاری های 
بین المللی، درآمد ارزی بیشـــتری برای صندوق و کشـــور ایجاد کند و از آخرین 
فرصت ها برای استخراج ذخایر فسیلی و تبدیل آن به سرمایه و ثروت، بیشترین 

بهره برداری را انجام دهد. 

  منظور از مشارکت را با جزئیات شرح می دهید؟ 
 منظور از مشـــارکت، مشـــارکت با بخش خصوصی و شـــرکت های زیرمجموعه 
شرکت ملی نفت ایران است. نقش صندوق در این بخش بیشتر تامین مالی 
 اســـت. یعنـــی تمـــام مدل های مشـــارکت را روی کاغـــذ آوردیـــم و تحت عنوان
 I-HOPE منتشـــر کردیم، این اطلاعات در ســـایت صندوق موجود اســـت. در 
I-HOPE سهم صندوق در بنگاهداری تقریبا  ناچیز است، اما نقش صندوق 
در بنگاه ســـازی خیلی بالا اســـت. پس صندوق به دنبال بنگاهداری نیســـت. 
صنـــدوق بـــه دنبال این نیســـت که بگوید تخصص بیشـــتری از وزارت نفت یا 
شرکت ملی نفت دارد. تخصص این نهادها فوق العاده بالا است و صندوق از 
متخصصـــان این بخش ها برای این اقدام کمک می گیرد. صندوق می خواهد 
بالای ســـر پول خودش باشـــد. صندوق در گذشـــته 20 میلیارد دلار تســـهیلات 
به شـــرکت ملی نفت ایران، به شـــکل های مختلفی داده اما در میان مطالبات 

صندوق از دولت، رسوب کرده است. 
البته منظور صندوق از حضور در بالادست نفت، دخالت در تولید و استخراج 
و فروش و صادرات فعلی شرکت ملی نفت نیست بلکه قرار است افزون بر آن، 
کار جدیدی صورت گیرد. بسیاری از ناترازی ها در کشور از طریق صادرات بیشتر 
نفت قابل حل است، البته طبیعی است باید شیوه حکمرانی در همه بخش ها 
را دگرگون و اصلاح کرد اما فعلا باید به طور جدی ســـراغ بالادســـت نفت رفت. 
زمان اصلاح دیگر بخش ها هم به زودی فرا خواهد رســـید چون کشـــور چاره ای 
جز درک درست حکمرانی و اصلاح شیوه های خود ندارد. برخی ممکن است 
معتقد باشـــند که ناترازی ها ناشـــی از قیمت های دستوری و اعمال حکمرانی 
اجتماعـــی به جـــای حکمرانـــی اقتصادی اســـت که این  هم ایراد واردی اســـت 
و همانطور که عرض کردم شـــیوه های بســـیاری در حکمرانی کشـــور ما نیازمند 

اصلاحات فوری و یا بطئی هستند. 
گاهی حکمرانی اجتماعی بر حوزه اقتصاد و در بسیاری از حوزه های اقتصادی 
کم اســـت. حکمرانی اجتماعی نمی تواند در همه جا پاســـخگو باشـــد؛  ما حا
گاهی بهتر اســـت حکمرانی اقتصادی را به درســـتی اعمال کنیم. در حکمرانی 
اقتصـــادی حاصـــل ضرب دو در دو برابر چهار اســـت. در حکمرانی اجتماعی 
ممکـــن اســـت یـــک کیلووات برق را با قیمت تمام شـــده A تولیـــد کنید و آن را با 
قیمـــت نصف یعنی A/2 بفروشـــید و بعدش هـــم بگویید من کار خیلی خوبی 
می کنم. مردم هم راضی هستند. اما باید حکمرانی اقتصادی انجام دهیم. اگر 
قیمـــت بـــرق A اســـت باید به قیمت A+ به فـــروش رود. یعنی باید یک مبلغی را 
یافت کرد تا بتوان آن را صرف رشد و توسعه کرد. اجازه  مضاف بر هزینه تولید در

بدهید فعلا این بحث را رها کنیم. 
به طور خلاصه حضور صندوق در بالادســـت نفت به معنی تنگ کردن جای 
دیگران نیست، به معنای دخالت در کار شرکت ملی نفت ایران نیست. ما با 
وزیر محترم نفت، با مدیرعامل محترم  شرکت ملی نفت ایران کاملا هماهنگ 
هستیم. در زیر چتر وزارت نفت به عنوان رگولاتور یا تنظیم گر همه این اتفاقات 

رخ می دهد. 

  به بخش معدن نیز ورود می  کنید یا تمام تمرکز در حوزه نفت و گاز است؟ 
در حال حاضر براساس بیانیه سرمایه گذاری صندوق، حدود 70 درصد منابع 
صندوق در حوزه نفت و گاز و پتروشـــیمی، 20 درصد در حوزه معدن و صنایع 
معدنی و صنایع عمومی کشـــور و 10 درصد در ســـایر صنایع، از جمله صنایع 
یم  فناوری هـــای نویـــن و هوش مصنوعی، ســـرمایه گذاری خواهد شـــد. امیدوار
در ســـال آینـــده، خبرهـــای خوبی در زمینه هوش مصنوعی داشـــته باشـــیم و از 
ورود صندوق به این حوزه خبر دهیم. ســـال 1401، ســـال ورود صندوق به حوزه 
ســـرمایه گذاری در معنای کلی آن بود. ســـال 1402، ســـال ورود صندوق به حوزه 
نفت و گاز بود که ان شـــاءالله به زودی قراردادهای مربوطه را امضا خواهیم کرد؛ 
و سال 1403 ان شاءالله سال ورود صندوق به حوزه هوش مصنوعی خواهد بود. 

  چند وقت قبل گفته شد صندوق توسعه ملی می خواهد یک شارژ 2 میلیارد دلاری 
به نهضت ملی مســـکن اختصاص بدهد. تصور ما به عنوان خبرنگار اقتصادی 
این بود که تجربه ای که در کشورهای منطقه وجود دارد این است که در طرح های 
توسعه ای سرمایه گذاری می کنند؛ مثلا  می گویند عربستان تا سال 2030 شبکه های 
گردشگری می سازد و کارهای بلندپروازانه انجام می دهد. بحثی هم دولت مطرح 

کـــرد که می خواهد 27 شـــهر ســـاحلی بســـازد و بـــرای حضور مردم و ســـرمایه گذار 
زیرساخت ایجاد می کند. اگر در اختیار و تصمیم شما بود کدام را انتخاب می کردید؟  
 طبیعتا  ماموریت اصلی صندوق توسعه ملی تولید ثروت از طریق سرمایه گذاری 
یت های فرعی صندوق های  و ارائه تسهیلات برای توسعه است. یکی از مامور
ثروت ملی در کل دنیا، تثبیت و کمک به بودجه اما به صورت محدود است. 

قرار شد به دو شکل صندوق در امر نهضت ملی مسکن کمک کند. 
اول: ســـپرده گذاری ارزی تا ســـقف 2 میلیارد دلار در نزد بانک ها با ســـود اندک و 
یالی مربوط به نهضت ملی مســـکن که ســـایر  تخصیص مازاد ســـود به وام های ر

بانک ها اعطا می کنند. 
، از دولت و دادن  یافـــت نفـــت مـــازاد و یا اوراق نفتی قابل تحویل به غیر دوم: در

منابع صندوق به جای آن به دولت برای مصرف در حوزه مسکن ملی
هنوز هیچ یک از دو مورد عملیاتی نشده است. در مورد اول، بانک ها استقبال 
نکردنـــد و بـــرای دومـــی به مصوبه هیات امنا نیاز اســـت که هنوز مصوبه جامع و 

یم.  کاملی در اختیار ندار

  دولت با روش اول و سپرده گذاری بانک ها موافقت نکرد؟ 
 اینگونه نیست که بانک ها راسا قبول نکرده باشند، بلکه می گویند تعداد مشتریانی 
یافـــت کننـــد و پس بدهند به قدری نیســـت که بتـــوان دو میلیارد دلار  کـــه ارز در
فوری در اختیار آنها گذاشت. وزارت مسکن برای انجام این کار بزرگ حداقل 
یالی اســـت که بانک ها باید به صورت وام بدهند و  دو مشـــکل دارد. یکی وجه ر
دیگری نرخ سود این منابع است. سپرده گذاری ارزی صندوق در بانک ها کمک 
یال  یالی وامی که بانک ها می دهند کمتر باشـــد، اما تامین ر می کند نرخ ســـود ر
یافت اوراق نفتی به ازای تحویل ارز  هم مهم است. صندوق روش دوم یعنی در
به وزارت مســـکن را قبول دارد به شـــرط آنکه وزارت نفت، بلافاصله ســـهم نفتی 

صندوق را تحویل دهد. 

  یکی از دلایل سرعت پایین بازگشت سرمایه و منابع صندوق ناترازی هایی است 
که در اقتصاد در بخش های مختلف اعم از انرژی، بانک و بودجه شـــکل گرفته 
اســـت. بـــا توجه بـــه اینکه بحث گفتمان توســـعه را در بحث های مختلف مطرح 
کردید این موضوع را قبول دارید؟ حتی برای اینکه صندوق توســـعه ملی هم ســـرپا 
بماند ما باید یک نسبتی بین خود و گفتمان توسعه داشته باشیم؛ تا بخواهیم به 

ناترازی ها پاسخ بدهیم که سرریز در نظام بانکی و صندوق توسعه ملی نشود؟ 
 در دنیای سیســـتم ها، حلقه هایی وجود دارند که متعاملند، یعنی در آن عامل 
الف بر عامل ب و بالعکس اثر منفی یا مثبت می گذارد. به این روابط حلقه ای 
گر اثرگذاری مثبت داشـــته باشـــد حلقه های مثبت گفته می شـــود و می تواند  ا
گر آثاری که بر هم می گذارند منفی  زنجیره ای از حلقه های مثبت باشد، ولی ا

باشد به آن حلقه منفی گفته می شود. 
وجود این حلقه ها در اقتصاد ما فراوان اســـت. فرض کنید پیمان ســـپاری ارزی 
یم که ورود ارز را کنترل کنیم و نهایتا  با کاهش صادرات در کشور روبه رو  می گذار
گاه است و یا  می شـــویم. کمتر کســـی نســـبت به رفتار این حلقه ها در اقتصاد آ
دنبال می کند و یا کمتر کسی می داند از کجا باید اصلاح حلقه ها را آغاز کنیم. 
این حلقه ها باید شناسایی و هر یک باید به طور مستمر در هر مرحله مثلا  10 
درصـــد بهتـــر شـــوند. مثلا اگر اکنـــون نقدینگی را کنترل کنیـــم، این حلقه فعال 
شده و به واسطه انقباض نقدینگی سرمایه در گردش کارخانجات کاهش پیدا 
می کنـــد و در نتیجـــه بـــا افت تولید و افزایش قیمت روبه رو خواهیم شـــد. این در 
حالی اســـت که هدف ما از کنترل نقدینگی عدم افزایش قیمت ها و تورم بوده 
است. هزاران حلقه به این صورت کار می کنند و بر یکدیگر تاثیر می گذارند. مثلا  
... تاثیر می گذارد. ناترازی ها  دستکاری قیمت حامل های انرژی بر بورس، تولید و
می توانند بر یکدیگر اثر منفی بگذارند و همواره یکدیگر را بدتر کنند و نهایتا در 
یک شـــاخصی به اســـم رشـــد اقتصادی خود را نشـــان دهند. به این دلیل ما نیاز 
یم چهار پنج مورد از عوامل و شاخص های بسیار مهم تر را که احتمال آسیب  دار
دیدن دارند مرتبا  رصد کنیم. ولیکن این در صورتی میســـر اســـت که حکمرانی 
 ، اقتصادی را دنبال کنیم، نه حکمرانی اجتماعی! اکنون قیمت بنزین و خودرو
قیمت انرژی و گاز و برق در ایران با حکمرانی اجتماعی تحلیل می شـــود. اگر 
در برخـــی حوزه هـــای اقتصادی، حکمرانی اجتماعی را به حکمرانی اقتصادی 
تبدیل نکنید نمی توانید با فرمول های اقتصادی تصمیم گیری کنید. پایین بودن 
نرخ رشد اقتصادی می تواند بر ناترازی در صندوق هم اثر بگذارد، ضمن اینکه 
رســـوب منابع صندوق هم می تواند بر کاهش نرخ ســـرمایه گذاری اثرگذار باشد. 
بدهی دولت ها به صندوق چون نوعی رسوب منابع است از گردش کافی سرمایه 
صندوق جلوگیری کرده است. این امر منجر به کاهش بهره وری سرمایه، کاهش 
نرخ سرمایه گذاری، افت تولید و در نهایت کاهش رشد اقتصادی می شود. یعنی 
اگر صندوق بتواند فعالیت بیشتری در حوزه گردش سرمایه انجام بدهد آنگاه 
می تواند بر افزایش صادرات موثر باشد، درآمدهای ارزی و موجودی ارزی کشور 

را بیشتر کند و در نهایت به ثبات نرخ ارز در کشور کمک کند. 

تغییر رویه ای که در صندوق توســـعه ایجاد شـــد، در صندوق های ثروت منطقه و 
جهان مسبوق به سابقه است؟

بلـــه، همـــه صندوق های ثروت جهان در امر ســـرمایه گذاری به  صور مختلف از 
دیرباز بوده اند و ســـرمایه گذاری های بزرگی کرده اند؛ متاســـفانه در کشـــور از این 
نظر دچار عقب ماندگی هســـتیم. ما عقب ماندیم، چون بســـیاری از کشورها در 
یادی برای انجام ندارند  بازار جهانی فعال هســـتند، یعنی در کشـــور خود کار ز
و وارد بازارهای جهانی شـــده اند و ســـهم های بزرگی از شرکت های معروف دنیا 
یافت کرده اند. آنها ممکن اســـت گاهی  را خریداری و درنهایت ســـود خوبی در
متضرر هم بشوند اما درمجموع هم سرمایه گذاری بیشتری می کنند و هم طبق 
گزارش هایی که در اختیار داریم، به طور متوسط 6 درصد نرخ سود کسب می کنند. 

اگر نکته ای باقی مانده بفرمایید. 
ما نیازمند ایجاد یک اجماع نظر واحد برای توسعه کشور تحت عنوان »گفتمان 
توسعه« هستیم؛ موضوعی که در آن نباید تردید کرد و یک شاید نیست، بلکه یک 
باید است، امر توسعه است. موضوع دهکده جهانی به جهت ایجاد ارتباطات 
گسترده خوشایند است، اما نباید فراموش کنیم در این دهکده آنهایی که سریع تر 
می دوند و آنهایی که سریع تر رشد می کنند می توانند بر بقیه دولت ها و ملت ها 
اثـــر بگذارنـــد و منافـــع آنها را در مرز خطر قرار دهند. رشـــدهایی که در منطقه ما 
اتفاق افتاده می تواند فرصت های بسیاری را از ایران سلب کند؛ فرصت هایی 
که می توانست برای کشور ما موجب رشد بیشتر باشد. همگام با مقایسه نرخ رشد 
یم وضعیت شاخص های  اقتصادی خود نسبت به سال های گذشته، نیاز دار
خود را در مقابل رقبای منطقه را بررسی کنیم. همچنان که در حوزه نظامی باید 
صاحب وزن باشیم و الا بی مقدار می شویم، در حوزه اقتصادی هم باید دارای 
برگه های برنده ای باشیم که جهان به آنها احتیاج دارد. دارای امتیازاتی باشیم که 
قابل گفت وگو و افتخار باشد. توسعه اقتصادی در کشور باید به گونه ای باشد که 
مردم آن را لمس و احساس بهبود کنند. وضعیت تکنولوژی کارخانه های کشور 
کید بر خودکفایی تا جایی خوب است که ما را از  نباید کهنه و قدیمی باشد. تا
این سرعت بالای کاروان رشد عقب نیندازد. پیشنهاد عملی این است که در 
صداوسیما و در یکی از کانال ها، برنامه ای تحت عنوان »گفتمان توسعه« مستمرا 
ارائه شود و طی آن اندیشمندان توسعه کشور نقشه توسعه ایران را ترسیم کنند. 
یافت  منظور من از نقشه این نیست که در یک دفتر یک عده  سال ها حقوق در
کننـــد کـــه بگویند تعریف توســـعه این یا آن اســـت. ما به یـــک فرآیند و مجموعه 
یم. فرض کنید توســـعه بر محور معدن یا  گام هایی عملی برای توســـعه نیاز دار
نفـــت یـــا هوش مصنوعی یا... اســـت، باید همه اراده ها، اندیشـــه ها و منابع مان 
متمرکز بر امر توسعه شود. از حاشیه رفتن اجتناب و گروه های مختلف سیاسی 
را دعوت کنیم که در این یک موضوع چالش جدی وجود نداشته باشد، همه 
یم و به صورت هســـته ای یعنـــی متمرکز بر موضوعاتی مثلا  انـــرژی خود را بگذار

الف، ب و ج ایران را سرآمد کنیم. 
ممکن است چهار دانشجو با ایجاد یک استارتاپ، فیلتر ارزان تری برای تصفیه 
یم و کسی  آب بسازند و ما بر این اساس بگوییم در حوزه های تک رتبه اول را دار
در دنیا به گرد پای ما نمی رسد. ولی واقعا این طور نیست، اینها درصورتی محلی 
از اعراب دارند که آثار آنها در حوزه نرخ رشد اقتصادی خود را نشان دهند، یعنی 
نرخ رشـــد اقتصادی ما دوبرابر شـــود، برای مثال با توجه به پیشـــرفت کشـــور در 
، چقدر از این فناوری برای ارزآوری و بالا بردن نرخ رشـــد بهره  حوزه فناوری نانو
می بریم؟ نرخ رشد کشور چقدر افزایش یافته است؟ نباید شاخص های کلی 

یم  را فراموش کرد. گاهی مواقع شاخص های کلی را کنار می گذار
و به چهار نمایشگاه که در استان های مختلف 

برگزار می شود دلخوش می کنیم و خود را نفر 
اول دنیا می دانیم. 

کـــه نبایـــد دچـــار  به عـــلاوه همان طـــور 
خودفریبی و خودسانســـوری شویم، نباید 

دچار سادیسم سیاسی هم بشویم. سادیسم 
سیاسی به این معناست که خودمان همدیگر 
را بزنیـــم و تهمت بزنیم و از صحنه سیاســـی 

خارج کنیم. خودآزاری سیاسی را کنار بگذاریم 
و همه کســـانی را که دل شان برای ایران می تپد 

و می ســـوزد زیر پرچم مقدس جمهوری اسلامی 
ایران جمع کنیم و توســـعه را به ســـامان برســـانیم. 

توسعه به معنای بهبود شاخص های اصلی است، نه 
یک سری فرآیندهای ناچیزی که در این شهر و آن شهر 

ممکن است رخ بدهد. این موارد در جای خود ارزشمند 
است اما سرنوشت اقتصادی مردم را تغییر نمی دهد. 

یک نکته ظاهرا بی ربط هم عرض کنم. برخی حکمرانی را 
صرفا آسمانی می دانند. برخی آن را صرفا زمینی می دانند. 
از نظر من حکمرانی متعالی عملا استفاده از شیوه های 

زمینی برای پیاده سازی آرمان های آسمانی است، مثلا 
عدالت یک آرمان آسمانی است اما اینکه آن را چگونه 

در آموزش، در اقتصاد، در قضاوت، در اســـتخدام 
و در ســـایر حوزه های زندگی پیاده کنیم نیازمند 

کســـب دانش از شـــیوه های زمینی پیاده سازی 
است و برای همین حکمرانان بیش از دیگران 

بـــه شـــنیدن و یـــاد گرفتن نیـــاز دارنـــد. با این 
مقدمـــه، اگر می خواهیم به موضوع توســـعه 

یم باید تجربه همه کشـــورهای موفق  بپرداز
را مطالعـــه کنیـــم و نگوییم چـــون ما آن را 

امر آسمانی می دانیم پس باید در کتب 
مقدس به دنبال شیوه های آن باشیم. 
این کار جز اشتباه و فرصت سوزی کار 

دیگری نیست. 
جمهوری اســـلامی ایران یک کشـــور آزاد به لحاظ 

اندیشـــه ای است و صداوسیما و دیگران که حکمرانان 
ایـــن فضای اندیشـــه ای هســـتند باید بیـــش از بقیه این 
فضا را باز کنند و نگران نباشـــند؛ مردم از شـــنیدن انواع 
اندیشـــه ها دچار انحراف نمی شوند، بلکه راه درست را 
پیدا می کنند، پس راه را برای گفتن باز و مســـیر توســـعه 

را هموار کنیم.« 

جمع بندی بفرمایید. 
صندوق توسعه ملی باید بتواند در مسیر خود به یک صندوق ثروت ملی تبدیل 
شود. تاکید من بر واژه ثروت به این دلیل است که صندوقی برای نسل آینده است، 
برای زمانی که نفت نیســـت، گاز نیســـت و برای زمانی که ممکن اســـت نتوانیم 
از معادن اســـتفاده کنیم. آن صندوق باید آنقدر ارز داشـــته باشد که بزرگ ترین 
پشتوانه ارزی کشور برای این نسل و نسل بعدی باشد. تمام آنهایی که این ارز را 
مصرف می کنند و به صندوق برنمی گردانند هم به این نسل و هم به نسل های 
بعدی آسیب می زنند. همه دنیا این امر را متوجه شده اند که منابع زیرزمینی و 
خدادادی محدودیت هایی دارند، ممکن اســـت به خاطر گاز CO2 و گرمایش 
زمین محدودیت هایی برای مصرف آن ایجاد شود، ما باید همه اینها را تبدیل به 
ارز و طلا کنیم و در صندوق بزرگ نگه داریم؛ یا به صورت کارخانه هایی به صورت 
تسهیلات در اختیار مردم قرار دهیم و پشتوانه دارایی آنها را برای نظام حفظ کنیم. 
یم میراثی ارزشمند باشد، نه پروژه های  باید ارثی که برای نسل بعد باقی می گذار
نیمه تمام که آنها باید جمع کنند. فقط »مرد اکنون« و دولت اکنون نباشیم، »مرد 
یم،  آینده« و دولت آینده هم باشیم. بخشی از این منابع را برای آیندگان بگذار

چون قرار است نسل های بعدی ایران همچنان بتوانند سرافراز زندگی کنند. 
یادمان باشد عواید حاصل از فروش انفال ازجمله نفت اولا سرمایه است و نه ثروت 
و باید صرف سرمایه گذاری شود. ثانیا متعلق به همه نسل ها و نه فقط این نسل 
است و ثالثا اسراف آن برای پوشاندن ضعف های مدیریتی و حکمرانی موجب 
بهبود حکمرانی نمی شود، بلکه حکمرانی متعالی نیازمند یاد گرفتن روش های 
بهتر برای استفاده درست از منابع است. امیدوارم بتوانیم این راه را پیش ببریم.

پس از تجربه ناموفق حساب ذخیره ارزی، ایده  تشکیل صندوق توسعه 
ملی در برنامه  پنجم توسعه مطرح شد. اتفاق مهم، تغییر نگاه راهبردی به 
درآمدهای حاصل از نفت و گاز و تبدیل شـــدن آن از منبع تامین بودجه 
عمومی دولت )رویه حساب ذخیره ارزی( به منابع و سرمایه های زاینده 
اقتصادی با ایجاد صندوق توسعه ملی بود. به عبارتی، در تاسیس صندوق 
توســـعه ملی بر حفظ ســـهم نســـل های آینده از منابع و درآمدهای نفت و 
گاز و تبدیل این منابع به سرمایه بین نسلی تاکید شد. با گذشت بیش از 
یک دهه، در ســـال های اخیر نیز نســـبت به عملکرد صندوق توسعه ملی 
نقدهایـــی انجام می شـــود. این نقدها عمدتا بـــه رابطه صندوق با دولت 
برمی گردد. اما موضوع فقط به اینجا ختم نمی شود. در سال جاری یکی از 
مهم ترین اتفاقات در صندوق توسعه ملی از زمان تاسیس آن رخ داده که در 
بند »ب« ماده 3 قانون برنامه هفتم توسعه قابل مشاهده است. موضوع از 
این قرار است صندوق توسعه ملی اجازه قانونی مشارکت در قراردادهای 
توسعه بهره برداری از میادین نفتی را دریافت کرده که از این طریق می تواند 
بخش زیادی از مطالبات خود را تسویه کند. گرچه برخی ها نقدهایی به 
این موضوع وارد کرده اند اما کارشناسان می گویند اگر منصفانه نگاه کنیم، 
این بهترین رویکردی است که صندوق برای افزایش سرعت نقدشوندگی 
و وصـــول مطالبات خـــود اتخاذ کرده؛ چراکه تجربه جهانی صندوق های 
ثروت نیز این موضوع را تایید می کند. در همین خصوص »فرهیختگان« 
در گفت وگوی مفصلی با مهدی غضنفری، رئیس هیات عامل صندوق 
توسعه ملی سعی داشته به نقدها و ابهامات پیرامون فعالیت صندوق پاسخ 
دهد. اینکه صندوق چقدر منابع دارد؟ ادعای خالی بودن صندوق چقدر 
واقعی است؟ مطالبات صندوق به چه صورت است؟ مفهوم اقتصادی 
و حقوقی تغییر رویکرد اخیر صندوق و ورود مستقیم صندوق برای تسویه 

بدهی به حوزه های سرمایه گذاری نفت و گاز یا معادن چگونه است؟ 

مجموعه مطالبات صندوق توسعه ملی از دولت و بخش خصوصی یا نهادهای 
عمومی چقدر است؟

شـــاید الان و در ایـــن لحظـــه بـــدون مراجعه به مســـتندات، بیان عـــدد دقیق آن 
امکان پذیر نباشد اما براساس گزارش یکی دو ماه قبل همکارانم جمع مطالبات 
صندوق از دولت های مختلف )شامل طلب از شرکت ملی نفت ایران( بیش 
از 100 میلیارد دلار و از بخش خصوصی به جهت بازپرداخت های صورت گرفته 

نزدیک به 30 میلیارد دلار است. 

چه میزان از 100 میلیارد دلار دولت به عنوان ســـهم قانونی کســـر شـــده اســـت و چه 
میزان مربوط به پرداخت های مســـتقیم مثل پرداخت های نهضت ملی مســـکن یا 

تثبیت بورس است؟
همان طور که شـــما تقســـیم بندی یا دســـته بندی کردید مطالب ما در دو دسته 
کلی قرار می گیرد. دسته اول: مطالبات ناشی از برداشت یا استقراض موردی )یا 
مقداری( از صندوق و دسته دوم: برداشت یا استقراض درصدی از صندوق. 
به نظرم نسبت این دو دسته 70-30 است؛ یعنی سهم استقراض یا تسهیلات 
یخچه بد نیست  درصدی از صندوق حدودا 30 میلیارد دلار است. برای ذکر تار
اشـــاره کنم که وضعیت برداشـــت های درصدی به این صورت اســـت که مازاد 
برداشت دولت از سهم صندوق در سال 1397 حدود 12% و سال 1398 حدود 
14%، و در سال 1399 حدود 16% و در سال 1400 حدود 18% و در سال 1401 هم %20 
بوده و امسال نیز بالغ بر 20% است. البته تکرار می کنم این درصدها شامل دسته 
... نمی شود.  ک و کرونا و اول یعنی مجوزهای موردی )یا مقداری( برای آب، خا

این عدد )سهم صندوق از درآمدهای نفتی( برای امسال از 40 درصد به 20 درصد 
کاهش پیدا کرد؟ 

بله، همان طور که در سوال قبل هم عرض کردم در سال 1402 نیز سهم 40 درصدی 
صنـــدوق از صـــادرات نفت و گاز بـــه 20 درصد نزول پیدا کرد. موضوعی که این 
روزها باعث نگرانی بیشتر می شود این است که گفته می شود قرار است سهم 
صنـــدوق از عوایـــد صادرات نفت در ســـال 1403 نه از محل دلارهای حاصل از 
فروش نفت، بلکه به صورت اوراق نفتی اعطا شود. این مهم به این معناست که 
دولت متعهد می شود به ما اوراق نفتی بدهد و در آینده آن نفت توسط ما یا خود 

یافت این گونه اوراق یا  دولت به فروش برسد. ما قبلا تجربه ناموفقی در زمینه در
حواله از بابت تهاتر نفت داشته ایم. یعنی متقاضیان تسهیلات که به صندوق 
یافت مبالغ ارزی )که می خواهند  مراجعه می کنند حاضر نیســـتند به جای در
یافت کنند.  بـــا آن تجهیـــزات صنعتـــی وارد کننـــد(، اوراق نفتی از صنـــدوق در
مشتریان صندوق نمی توانند نفت بفروشند. به نظرم دولت و مجلس باید این 

موضوع را مد نظر قرار دهند. 

طبقه بندی مشخصی برای مطالبات در نظر دارید؟ آن چه در نظام بانکی است، 
جاری و غیرجاری است؟

بله، همه تســـهیلات صندوق به بخش خصوصی از طریق بانک ها ارائه شـــده 
است. یعنی صندوق براساس درخواست بانک ها، منابع خود را در اختیارشان 
قرار داده و بانک ها این منابع را به پروژه هایی تخصیص داده اند که طرح توجیهی 
و مجوزهای آن توسط آن بانک تایید شده بود. فکر کنم حدود 7 میلیارد دلار یا 
یم. قانون به ما اجازه داده در حد  8 میلیارد دلار مطالبات سررسید گذشته دار
محدودی، پنجره های مختلف تامین مالی را تمدید کنیم. می دانید که تسهیلات 
طرح های احداثی در سه مرحله یا سه پنجره، اعطا و بازپرداخت می شود. پنجره 
یج صندوق از طریـــق بانک ها، تامین مالی پروژه را  اول، مدتـــی اســـت که به تدر
انجـــام می دهـــد. پنجره دوم، مدت زمان کوتاهی برای تنفس اســـت که پولی رد 
و بدل نمی شـــود. پنجره ســـوم، دوران بازپرداخت )یا اصطلاحا فروش اقساطی( 
است که باید مشتری مطالبات صندوق را از طریق بانک ها، بازپرداخت کند. 
متاســـفانه برخی مشـــتریان طبق آنچه امضا و مقرر شده عمل نمی کنند و مرتبا 

درخواست امهال یعنی طولانی شدن این زمان ها را دارند. 

مقدار تملک ها مشخص است؟ اجازه قانونی برای تملک دارید؟
بلـــه، صنـــدوق اجـــازه قانونـــی دارد درصورتی که بانک یا مشـــتری از بازپرداخت 
اســـتنکاف کند با آن برخورد حقوقی می کند. برای مثال در راســـتای مطالبه 100 
میلیون دلاری از بنیاد مســـتضعفان، 33 درصد از ســـهام بانک ســـینا را تملک 
کردیم. ریاست محترم وقت بنیاد مستضعفان همکاری کردند و گفتند صندوق 
یابی خودش می تواند از میان فهرستی از دارایی های بنیاد،  براساس علاقه و ارز
یکی یا چند تا را برگزیند. صندوق پس از مطالعات بسیار به این نتیجه رسید 
که بهترین دارایی در شـــرایط حاضر که می تواند مکمل فعالیت های صندوق 
باشد، بانک سینا است تا بتواند حرکت جدیدی در راستای کار مشترک بانک 
یافت  و صندوق انجام دهد. در این راستا مجوزهای بانک مرکزی و بورس را در
کردیم و در چهارچوب قانون طلب خود را با ارزش سهام تهاتر کردیم. ارزش سهام 
هم به صورت کارشناسی توسط کارشناسان تعیین شد. این کار در چهارچوب 
کاملا رسمی و با مدارک و مستندات کافی انجام شد. چنین فرآیندی برای سایر 
بخش ها هم ادامه دارد. صندوق هیچ مماشاتی با هیچ بخشی ندارد و تا سنت 
یافت خواهد کرد. هر شـــرکتی زودتر تسویه حســـاب کند، برنده اســـت  آخر را در
چون معلوم نیســـت قیمت ارز به چه ســـمتی برود و بازپرداخت ها باید حتما با 
محاسبات ارزی باشد. البته صندوق کاملا متوجه این موضوع هست که نباید 

بنگاهداری کند و به دنبال سهام سهل البیع است. 

برای تملک خط قرمز خاصی برای عدم ورود به حوزه خاصی تعیین شده است؟
صنـــدوق نمی خواهـــد از طریـــق تملک وارد بنگاهداری شـــود. به همین منظور 
کارخانه هایی که با تسهیلات صندوق ساخته شدند اگر سهامی در بورس داشته 
باشند برای صندوق راحت تر است چنین سهامی را تملک کند که بعدا بتواند 

آن را در همان بازار سرمایه به فروش برساند. 

این تمایل برای نقدشوندگی بالای اموال است؟ 
بله، برای صندوق توسعه ملی چه در گذشته و چه در حال و چه در آینده موضوع 
یت های صندوق سازگار  بنگاهداری مطرح نبوده و به دلایل متعددی با مامور
نیســـت. دقت کنید که در ایران، دو امر بنگاهداری و حکمرانی بســـیار سهل و 
، کار خیلی سختی بوده و مهارت های  ساده انگاشته می شوند. درحالی که این دو
بسیاری نیاز دارند، سخت تر از هر چیزی که بتوان تصورش را کرد و واقعا هرکسی از 
پس آنها برنمی آید. ما هم در صندوق، تخصص بنگاهداری نداریم. بنگاهداری 
کار بخش خصوصی اســـت و بخش خصوصی بهتر می تواند این کار را انجام 
دهد و ما سعی می کنیم در مدل های جدید مشارکت که اجازه سرمایه گذاری 
آن را گرفته ایم نقش »بنگاه سازی« را به خوبی ایفا کنیم، یعنی بنگاه ساخته شود 

اما وارد مدیریت و اداره بنگاه نشویم و کار بنگاهداری را انجام ندهیم. صندوق 
توســـعه ملی باید از بنگاهداری دوری کند. این کار برای صندوق ســـم مهلک 
است و باعث دردسر می شود. صندوق به لحاظ ساختار باید نهادی کوچک 
با تعداد کمی کارکنان باتجربه و متخصص باشد و بتواند بیشتر از طریق بازار 
یت سرمایه گذاری را دنبال کند. اگر قرار شد دارایی  تملک کند که  سرمایه مامور
هنوز در بازار سهام عرضه نشده، ابتدا برای آن مشتری خوبی پیدا کند و سپس 
تملک کند تا هم منابعش در دارایی های فیزیکی رسوب نکند و هم مجبور به 
بنگاهداری نشود. صندوق در برخی از مدل های سرمایه گذاری خود، می تواند 
یافت  به عنوان سود مشارکت، درصدی از فروش محصول یا درآمدهای آتی را در
کند. اما اینکه بنگاه را چه کســـی اداره کند و اعضای هیات مدیره را چه کســـی 
بگذارد، باید صاحب سرمایه اصلی یعنی بخش خصوصی تصمیم بگیرد. اگر 
صنـــدوق توســـعه ملی بخواهد وارد بنگاهداری شـــود، بایـــد برای هر بنگاه یک 
یادی نیرو به آن بنگاه گسیل کند. این کار  هیات مدیره تشکیل دهد و تعداد ز
یت های صندوق ســـازگار نیســـت و باعث می شـــود که صندوق نتواند  با مامور

نقش اصلی خود را ایفا کند. 

تعهداتی از حساب حساب ذخیره ارزی گردن صندوق توسعه ملی است؟
بانک مرکزی مسئول تسویه حساب های مربوط به حساب ذخیره ارزی است. ولی 
در قانون اجازه داده شده که 50 درصد از منابعی که از سوی مشتری به حساب 
ذخیره ارزی بازمی گردد به صندوق داده شود. این منابع، مبلغ ناچیزی است و 

هر سال مقدار محدودی از این بابت به صندوق می رسد. 

در مورد موجودی صندوق توسعه ملی بسیار صحبت شده است. برخی می گویند 
رقم ناچیز است و برخی می گویند این تسهیلاتی که داده و مطالباتی که از دولت 
و بخش خصوصی دارد، ســـرمایه صندوق توســـعه ملی است. باید با اینها در نظر 

بگیریم. موجودی صندوق توسعه ملی چقدر است؟
لطفا به کاربرد واژه های تخصصی دقت کنیم که دچار برداشت اشتباه نشویم. با 
کمال تاسف این واژه های تخصصی به اشتباه به جای هم به کار رفته و موجب 
سوءبرداشت شده اند. حسابداران واژه ای دارند به اسم موجودی نقدی یا وجوه 
نقدی. موجودی نقدی صندوق های ثروت ملی باید حداقل باشد. این موضوع 
در بازار هم صدق می کند. موجودی نقدی صفر مطلوب همگان است اما ممکن 
است یک عیب داشته باشد، یعنی بستگی دارد اصل موجودی کجا رفته و به 
چه نوع دارایی تبدیل شده است. موجودی صفر به این معناست که دارایی شما 
مثلا به صورت خانه یا کارخانه یا یک مزرعه بزرگ کشاورزی است یا طلا و جواهر 
، عالی است. اینکه  و معادن قیمتی است. خب در این صورت موجودی صفر
دارایی به چه شـــکل اســـت باعث می شود موجودی صفر را بهتر تحلیل کنیم. 
اگر بگوییم پول خود را صرف ارائه تســـهیلات کردیم و آن تســـهیلات هم نکول 
یسک شده و درواقع موجودی  کرده و برنمی گردد، یعنی سرمایه صندوق دچار ر
، مجموعه  صفر به معنای کاهش توان صندوق است. اگر به ازای موجودی صفر
دارایی های فیزیکی با راندمان و سوددهی بالا داشته باشیم، بسیار بهتر از حفظ 
موجودی و نقدینگی است. در شرایط کنونی در صندوق، هر دو حالت وجود 
یادی  تی بسیار ز دارد. یعنی موجودی نقدی اندک ما به معنای اعطای تسهیلا
است که به بخش دولتی و غیردولتی اعطا کرده ایم. این کار خوب است به ویژه 
برای بخش خصوصی اما اگر این تسهیلات بازنگردد به حالت اول دچار می شویم 
که موجب سوءعملکرد صندوق است و اگر به موقع تسهیلات برگردد می شود 
حالت دوم، یعنی صندوق به ســـود می رســـد و کشـــور به توسعه. یعنی صندوق 
الان هر دو حالت را دارد ولی به دنبال این است که همه تسهیلات را برگرداند تا 
موجودی صفرش، معنای مثبت داشته باشد. یعنی استفاده توسعه ای از منابع 

صندوق و نه کاهش توان صندوق. 
در صـــورت بازگشـــت تســـهیلات اعطایـــی، مبلـــغ آن به متقاضـــی بعدی اعطا 
می شـــود. یعنـــی باید تـــلاش کنیم همچنان موجودی نقـــدی صندوق، صفر یا 
انـــدک باشـــد. البتـــه می دانیـــم اگر این وام اصـــلا باز نگردد صنـــدوق را به ورطه 
گـــر خیلـــی دیـــر برگردد باعـــث کاهش بهره وری ســـرمایه  نابـــودی می کشـــاند و ا
یت های اصلی صندوق این اســـت که کشـــور را توســـعه  می شـــود. یکی از مامور
دهـــد. خـــب چـــه زمانی می تواند این کار را انجام دهد؟ وقتی که این منابعی که 
به صورت تسهیلات ارائه کرده است در حال گردش باشند و در جایی رسوب 
نکنند. مشکلی اصلی صندوق با دولت ها این نیست که چرا منابع صندوق 
را برده اند و تسهیلات گرفته اند. بلکه مشکل اصلی صندوق این است که چرا 

آن را به موقع برنمی گردانند. باید سرعت گردش منابع بالا باشد تا سرمایه در میان 
گروه های مختلف برای فعالیت تولیدی و ایجاد کارخانه در گردش باشد. پس 
معیار بعدی در کنار معیار موجودی صفر همانا معیار بازگشت منابع و سرعت 

گردش موجودی و منابع است. 
با کمال تاسف سرعت گردش موجودی و منابع پایین است، یعنی 100 میلیارد 
یافت کردند و به صندوق بازنمی گردانند  دلاری که دولت ها طی این 10 سال در
کارآمدی یا کم کارآمدی صندوق شده است. صندوق می توانست به  سبب نا
جای تامین مالی پنج نیروگاه در ســـال های گذشـــته، 15 نیروگاه را تامین مالی 
کند، اگر منابع آن پنج تا به موقع برگشـــت داده شـــده بود. صندوق می توانســـت 
یای  در صورت بازگشت به موقع منابعش، تامین مالی بزرگی در انتقال آب از در
عمان و خلیج فارس انجام دهد. وقتی مطالبات صندوق به موقع بازپرداخت 
نمی شـــود، منابع مالی گردش ندارد یا گردش آن پایین اســـت؛ درنتیجه سرعت 
توســـعه و نرخ رشـــد نیز کاهش پیدا می کند. درواقع این پول رسوب کرده است. 
اگر منابع صندوق در نزد دولت ها و بخش خصوصی رسوب نکرده بود صندوق 
می تواند سه برابر بیش از این چیزی که الان در نرخ رشد نقش دارد، موثر باشد. 
، فی نفســـه بد نیســـت. برخی از اینکه ما می گوییم موجودی  پس موجودی صفر
صندوق 10 یا 20 میلیارد دلار اســـت می گویند چقدر کم اســـت! پس صندوق 
از بین رفته اســـت! درحالی که موجودی پایین باید در کنار وضعیت مطالبات 

صندوق بررسی و قضاوت شود. 

این رقم 100 میلیارد دلار را نهادهای نظارتی همچون دیوان محاسبات مستند کردند؟ 
یک روند قانونی به نام شناسه یکتا در کشور داریم. سازمان برنامه به بسیاری از این 
مطالبات صندوق شناسه یکتا داده شده است. یعنی یک کد در کامپیوترهای 
سازمان برنامه است که اجزای این مطالبه را تشریح می کند. البته برخی افراد روی 
اســـتجازه هایی که براســـاس آن پرداخت ها صورت گرفته تشکیک می کنند که 
آیا نظر مقام معظم رهبری، برداشت بدون بازگشت از صندوق بوده و یا به نوعی 
تســـهیلات اســـت. هر چند ما در جلسه قبل هیات امنا به این مشاجرات پایان 
دادیم اما ظاهرا هنوز برخی باور نکرده اند. در جلســـه تابســـتان 1402 هیات امنا 
تصویب شد همه برداشت های دولت ها از صندوق به عنوان تسهیلات است 
مگر آنکه مقام معظم رهبری در جایی تصریح آشکاری به بی بازگشت بودن آن 
برداشت کرده باشند. حال اینکه چرا کسی مجددا در باب این موضوع  جر زنی 

کند، این را باید از خودش پرسید. 

  در بند »ب« ماده 3 قانون برنامه هفتم توســـعه نیز به موضوع قابل تاملی اشـــاره و 
گفته شـــده به منظور تســـویه مطالبات صندوق توســـعه ملی از طریق وزارت نفت 

وارد قرارداد توسعه بهره برداری از میادین نفتی شوید. این اقدام درست است؟ 
 بله. 

  فکر می کنم برای اولین بار در ادبیات صندوق توسعه ملی شکل گرفت و فکر می کنم 
شروع بحث عمدتا  از سمت شخص شما بود که صندوق توسعه ملی برای گرفتن 

برخی از این مطالبات وارد این جریان شود. درست است؟ 
ید یک نکته ظاهرا غیرمرتبط را یادآوری کنم؛ متاسفانه در کشور ما شاهد   بگذار
برخی تخلفات مالی هســـتیم که باعث ناراحتی و عصبانیت مردم می شـــود. 
طبیعـــی اســـت که با این تخلفات باید به شـــدت برخورد کـــرد. اما علاوه بر این 
تخلفات، یک نوع کم کاری یا عدم بهره وری نیز وجود دارد که به اندازه تخلفات 
مالی گزارش نمی شـــود و چون مردم در جریان قرار نمی گیرند، تبدیل به مطالبه 
عمومی نمی شـــود. یکی از آنها در حوزه اســـتخراج منابع طبیعی و تولید سرمایه 
و ثـــروت از آنهاســـت. قاعدتـــا شـــرکت ملی نفـــت ایران و وزارت نفت متشـــکل 
از انســـان های شـــریف و زحمتکش و با تجربه اســـت اما وضعیت بهره برداری 
یم.  یادی در این حوزه دار کشـــورهای همسایه نشـــان می دهد ما عقب ماندگی ز
درست است که حوزه معدنی کشور هم حوزه با اهمیتی است که می تواند به تولید 
سرمایه و ثروت منجر شود اما حقیقت آن است که ارزش افزوده سرمایه گذاری 

در بالادست انرژی به مراتب بیشتر است. 
شـــما حتما می دانید برخی از برداشـــت هایی که با استجازه از صندوق توسعه 
ملـــی صـــورت می گیـــرد، ناشـــی از این واقعیت اســـت که نهادهایی کـــه باید ارز 
ایجاد کنند، به هر دلیل نتوانســـته اند ارز کافی ایجاد کنند. برخی کارشناســـان 
معتقدند علی رغم هوشمندی و توانمندی مدیران در بخش انرژی، متاسفانه 
کارهای انجام نشده بسیاری در این حوزه وجود دارد و برخی کشورهای همسایه 

۰9398888699

مجــــــری انحصـــــــــــــاری
 تبلیغـــــــــات محیطــــــــــی
اســلامی آزاد  دانشــگاه   

مدرک فارغ التحصیلی هدا میاحی فرزند عیدی به شماره شناسناسنامه 3846 صادره از اهواز در 
مقطع کارشناسی رشته تحصیلی روانشناسی عمومی صادره از واحد دانشگاهی اهواز به شماره 
169210601256 مورخ 1393/02/20 مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا 
می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد اهواز به نشانی اهواز فلکه کارگر )فرهنگ شهر( 

خیابان کارگر جنوبی کد پستی68875-61349 و صندوق پستی 1915 ارسال نماید.

ی وانت نیسان مدل 60 به رنگ آبی روغنی به شماره  برگ سبز و سند کمپانی خودرو
ک 41 – 751 م 35 مفقود  موتور 949449 و به شماره شاسی 053336 و به شماره پلا

گردیده و از  درجه اعتبار ساقط می باشد.

سند کمپانی خودرو سواری – هاچ بک پژو 206 مدل 94 به رنگ سفید روغنی به شماره 
ک  موتور B 0206107 163 و به شماره شاسی NAAP 13 FE 7 FJ 323845 و به شماره پلا

14 – 569 و 35 به نام علی عامری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی ســـند موتور ســـیکلت سیستم:  باجاج تیپ:  125cc رنگ: قرمز مدل: 1390 
ک: 78518  شـــماره موتور JAMBRC65361 شـــماره تنه  NE0***125C9026843 پلا
ی  به کد ملی 3459712015 مفقود گردیده و از  ایران 836 به نام آقای سعید منصور

درجه اعتبار ساقط می باشد.

ک کشور سازمان ثبت اسناد و املا
گهی مزایده اموال غیرمنقول اسناد )رهنی( آ

گهی مزایده اموال غیرمنقول پرونده اجرایی کلاسه ح /  4065 - 8901082 آ
به موجب پرونده اجرایی کلاسه فوق ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 
ک 868 فرعی از 166 اصلی برابر رای 111 در اجرای ماده 140  276/63 متر مربع قطعه 18 پلا
قانون برنامه سوم توسعه در مالکیت علی چمن گشت ذیل ثبت 924788 صفحه 370 دفتر 
2896 ثبت و سند به سریال 202296 صادر گردیده است . سپس برابر اسناد رهنی 106791 
مورخ 1386/05/30 و ســـند 109958 مورخ 1387/12/13 دفتر 329 تهران مورد ثبت در رهن 
بانک پاسارگاد قرار گرفته است که نسبت به آنها اجرائیه صادر شده است. حدود به شرح 
ذیل می باشد : شمالا به طول های 12/10 متر و 12/68 متر دیوار به دیوار قطعه 633 تفکیکی 
شرقا به طول 10/83 متر دیواری است به باقیمانده جنوباً در سه قسمت به طول های 4/65 
و 17 و 2/26 متر دیواری است به باقیمانده و دیوار به دیوار قطعه 635 تفکیکی و دیواری 
اســـت به خیابان غربا به طول 10/98 متر درب و دیواری اســـت به خیابان که در مورخه 
1402/09/27 توســـط کارشناســـان رسمی دادگســـتری به مبلغ 28/000/000/000 ریال ارزیابی 

گردیده است به نشانی کرج محمدشهرعلی آباد گونه و کشاورزان نبش کوچه کشاورزان 
یکم. توصیف اجمالی: ملک مورد نظر به صورت یک ساختمان مسکونی ویلایی با سازه 
نیمه اسکلت فلزی و سقف طاق ضربی به عنوان یک واحد مسکونی ویلایی می باشد. 
بنای مســـکونی دارای زیرزمین با کف موزائیک پوشـــش دیوار و ســـقف سیمان سفید به 
عنوان انباری و آبدارخانه و حمام و حیاط شامل انباری با سقف سبک ایرانیت و توالت 
و همکف دارای دو خواب هال و پذیرایی آشـــپزخانه اوپن با کابینت فلزی و ســـرویس 
بهداشتی است. پوشش کف واحد در همکف موزائیک و موکت دیوارها و سقف گچ و 
نقاشی درب ورودی و پنجره  ها فلزی درب اتاق ها چوبی گرمایش بخاری گازی سرمایش 
کولر آبی و انشعابات آب برق و گاز می باشد. مطابق اظهارات متصرف در اختیار مستاجر 
ک  بوده که از میزان ودیعه اجاره بهای پرداختی و مدت قرارداد اطلاعاتی ارائه نگردید. پلا
فوق از ساعت 9 الی 12 روز شنبه مورخ 1402/10/30 در اداره اجرای ثبت کرج واقع در میدان 
آزادگان ابتدای خ مطهری از طریق مزایده به فروش می رسد. مزایده از مبلغ 28/000/000/000 
ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می شود. لازم به ذکر است پرداخت 
بدهی های مربوط به آب، برق و گاز اعم از حق انشعاب  یا حق اشتراک و مصرف درصورتی 

که مورد مزایده دارای آنها باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ 
مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و 
نیز در صورت وجود مازاد وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده 
مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقدا وصول می گردد، ضمنا چنانچه روز مزایده 
تعطیل رسمی گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در همان ساعت و مکان مقرر برگزار 
خواهد شد. شایان ذکر است که شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه 
کارشناسی به حساب سپرده ثبت و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده 
است. برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ 
مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش 
را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز 
خواهد شد. در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. 

ک تا تاریخ 1403/07/20 تحت پوشش بیمه پاسارگاد می باشد.  طبق اعلام بستانکار پلا
معاون اجرای ثبت کرج – قاسمی 
گهی : 1640007  شناسه آ

مهدی عبداللهی-پانیذ رحیمی
گروه اقتصاد

مهدی غضنفری، رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی در گفت وگو با »فرهیختگان« خبر داد
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